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Akademický senát UK: všude samá čísla - výzkumné záměry,
gender, zloději
                                                Aktivita x pasivita   
      Akademický senát UK se sešel na svém zasedání v pátek 28. ledna. Opět nebyla porušena zásada, že členové
předsednictva se střídají ve vedení zasedání. Tentokrát se předsedajícím stal prof. Hála z Matematicko-fyzikální fakulty
UK. Senátorů se celkem sešlo 47. Při celkovém počtu 70 senátorů to znamená, že účast byla 68%, což nevybočuje z
průměru. Bohužel stále platí, že máme řadu senátorů, kteří se na jednání senátu nedostaví. Někdo se omluví, jiný svoji
neúčast nijak nevysvětlí. Je rozdíl i v aktivitě senátorů, pokud jde o účast v jednotlivých komisích AS UK. Někteří senátoři
jsou i v několika komisích, ale jsou zase další, kteří se neúčastní práce ani jedné komise. K tomu lze jen  říci, že o aktivitě
či pasivitě svého senátora si člen akademické obce může nalézt informace na senátních stránkách   www.senat.cuni.cz
. Ať se pak každý může dobře rozhodnout při nových volbách do Akademického senátu UK.

                                                     Loučení
      Lednové zasedání senátu je vždy okamžikem loučení. Každoročně právě po lednovém setkání se cca jedna
třetina senátu obmění. Konkrétně na šesti fakultách nyní akademická obec volila či ještě volí své nové zástupce v AS
UK. Někteří stávající senátoři své mandáty obhájili, jiní nikoliv, někteří již ani nekandidovali. Na únorovém zasedání
tedy přivítáme nové tváře. Volby do AS UK  nyní proběhly na fakultách UK Matematicko-fyzikální, Právnické, Husitské
teologické, Filozofické a na Lékařské fakultě v Hradci Králové. Na 2. lékařské fakultě v Praze se budou volby vzhledem
k porušení Volebního a jednacího řádu AS UK opakovat.

                                       Otázka pro gender studies
     Genderové okénko.  Lednového zasedání AS UK se účastnilo 47 senátorů – 42 mužů a 5 žen. Na jednání se přišli
podívat i někteří nově zvolení senátoři, kteří své mandáty převezmou v únoru. Jednalo se o zcela pánskou sestavu.
Když se podíváme na výsledky fakultních voleb, tak zjistíme, že z 20 zvolených senátorů jde o  17 mužů a tři ženy. Z
toho je patrné, že poměr počtu mužů a žen se v Akademickém senátu UK v nadcházejícím roce příliš nezmění. Je to
možná výzkumný úkol pro gender studies, proč již léta zůstává zachován tento poměr, který docela koresponduje se
zastoupením žen v politice.
                            Výzkumné záměry – úspěchy a neúspěchy
    Hlavním tématem jednání senátu byly výsledky schvalování výzkumných záměrů. K tomuto problému s obsáhlým
projevem vystoupil rektor UK Ivan Wilhelm.  Celkově dopadla univerzita solidně. Podala 45 výzkumných záměrů.
Ministerstvo školství rozhodlo o poskytnutí financí 29 záměrům, což je výrazně vyšší úspěšnost, než jaké dosáhly jiné
vysoké školy. Existují zde v rámci Univerzity Karlovy ovšem velké rozdíly mezi fakultami. Filozofická fakulta UK podala
6 výzkumných záměrů a všechny byly schváleny. Doposud měla z výzkumných záměrů cca 10 milionů, teď to bude
96 milionů. Stejně tak procentuálně velkého nárůstu dosáhla Právnická fakulta UK. Z dosavadních 400 000 korun z
výzkumných záměrů se posune na částku 6 milionů. Celkově dosáhne univerzita zvýšení prostředků na vědu o 80 % .
Nejsou ovšem jen pozitiva. Máme i neúspěšné fakulty, Přírodovědecká fakulta podala 6 výzkumných záměrů,
ministerstvo schválilo dva. Katolická teologická fakulta, Pedagogická fakulta a Fakulta tělesné výchovy a sportu podaly
vždy pouze jeden záměr a ten jim nebyl schválen, čímž se dostávají do složité situace v oblasti prostředků na výzkumnou
činnost.
                                           Co lze a nelze rychle změnit
    Pan rektor informoval senát o svém jednání s ministryní Buzkovou, která přislíbila, že ministerstvo vyhradí  pro
neúspěšné fakulty dotace, které by jim měly umožnit překlenout v oblasti výzkumu rok 2005. Rozhodnutí hodnotících
komisí ministerstva ovšem zůstává v platnosti. Rektor Wilhelm zdůraznil, že vědecká rada UK dává závazné stanovisko,
jak bude vypadat výzkum na univerzitě v dalších letech. I nyní  neschválené výzkumné záměry zůstávají součástí
koncepce výzkumu na univerzitě, která si za svojí strategií výzkumu stojí. Podle rektora jsou v neschválených
výzkumných záměrech věci, které se dají rychle změnit – např. přeorganizování výzkumných týmů v rámci fakulty,
aby byly odstraněny rozdíly v úrovni jednotlivých týmů. Nelze ovšem rychle změnit, pokud se v posudcích hodnotitelů
objevilo, že týmu chybí prestižní publikace. Rektor všechny posudky hodnotitelů komisí přečetl a projednal je s děkany.
Fakulty nyní mají své výzkumné záměry upravit a 24. února je posoudí vědecká rada UK. Ministerstvo školství ovšem
stávající hodnocení uzavřelo, takže fakulty budou muset čekat na vypsání nového kola posuzování výzkumných záměrů.
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Rektor ovšem upozornil, že fakulty musí hledat peníze na výzkum i v jiných resortech, než je Ministerstvo školství,
mládeže a tělovýchovy ČR. V rozpočtech jiných ministerstev se rozdělují 4,5 miliardy na výzkum a zde jsou možnosti
pro neúspěšné fakulty.
                                               Rozhlas, koleje, pozemek    
      Akademický senát UK schválil zprávu o činnosti AS UK v roce 2004. Od vedení UK se dozvěděl, že byla podepsána
dohoda s Českým rozhlasem, v jehož vysílání univerzita dostane prostor pro prezentaci svojí činnosti.
   Probíhá výběrové řízení na ředitele Kolejí a menz. Přihlásilo se 20 uchazečů. Akademický senát bude mít ve výběrové
komisi svého zástupce. Na zasedání senátu také zazněla informace, že existuje návrh proměnit objekt menzy Větrník
v depozitář knih se studovnou. Univerzita koupila pozemek na Žižkově. Nečekejte ovšem, že se UK stává realitním
makléřem. Jde o 119 m2 , které byly koupeny za cenu 30 korun za metr, z čehož je zřejmé, že se nejedná o žádný
lukrativní pozemek, Konkrétně jde o dvůr Švehlovy koleje, na němž teď částečně stojí staré garáže. Pokud má tento
dvůr být nějak upraven, tak je dobré, aby univerzita byla vlastníkem pozemku. 
                                                Zlodějské preference
    Úvaha k zamyšlení na závěr. Nakladatelství Karolinum provedlo vyúčtování roku 2004. Jeho součástí je také informace,
že v prodejně Karolina v Celetné ulici byly v minulém roce ukradeny knihy v hodnotě 250 000 korun. V prodejně sice
jsou bezpečnostní kamery a zaměstnanci se pochopitelně snaží knihy hlídat, ale vynalézavost zlodějů je čím dál větší.
Ředitel nakladatelství Jirsa informoval ediční komisi AS UK o postupech zlodějů. Pracují ve skupinách. Jeden ze skupiny
odvede pozornost prodavače, další členové skupiny vytvoří „zeď“ a jeden dává knihy do batohu. Jak jsme se dozvěděli,
tak zloději dnes dokonce používají batohy s dvojitým dnem. Bezpečností rámy nelze do prodejny nainstalovat, protože
by bylo nutné provést stavební úpravy, které by nevyhovovaly památkářům. Bohužel i nakladatelství Karolinum bojuje s
absurdní situací, kdy zloději jsou proti nim ve výhodě. Zaměstnanci prodejny zloděje chytnou. Policie přijde, zapíše údaje,
ale protože škoda u jednotlivé krádeže většinou nepřesahuje 5 000 korun, tak se nejedná o trestný čin. Zaměstnanci
prodejny tak mohou vidět, jak si dotyčný zloděj za chvíli vesele vykračuje Celenou ulicí. Teď ta otázka. Podle pana Jirsy
se v minulém roce kradly nejvíce publikace z oblasti matematiky, přičemž v roce 2003 to byla psychologie. Tak se nabízí
úvaha, proč k tomuto posunu došlo. Jedna věc je umístění knih v prodejně – čím vzdálenější roh, tím lépe. Druhým
aspektem  je atraktivita publikací. Senátoři – matematici byli rozpačití. Na jednu stranu je může těšit takový zájem o
matematiku, ale zase negativní je, že počet zájemců o knihy z tohoto oboru  stoupá zrovna mezi zloději. Lze očekávat,
že zloději se knihy snaží rychle udat někde v antikvariátu. Takže je vidět, že zrovna o matematiku teď je dost velký
zájem. Můžeme spekulovat, kam se zájem zlodějů přesune v letošním roce.
    Akademický senát se příště sejde v pátek 25. února, ale nikdo se nemusí bát, že by se v den 57. výročí „Vítězného
února“ chystal nějaký převrat. Oni se vůbec senátoři těmi daty nesmějí nechat moc ovlivňovat, protože další senát se
poté uskuteční 1. dubna.
Petr Bednařík                                 


